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PROTOKÓŁ Nr XLIII/21 
z sesji Rady Powiatu Otwockiego 
odbytej w dniu 29 grudnia 2021 r. 

w trybie zdalnym 

 
Na podstawie art. 14 ust. 3 ustawy o samorządzie powiatowym oraz § 12 ust. 4 Statutu  

Powiatu Otwockiego Przewodnicząca Rady Grażyna Kilbach o godzinie 16
00

 otworzyła 

obrady 

XLIII sesji Rady Powiatu Otwockiego. Powitała przybyłych gości, panie i panów radnych 

oraz pracowników Starostwa.  

Poinformowała, że zgodnie z listą obecności w sesji bierze udział 22 radnych, co 

wobec ustawowego składu Rady wynoszącego 23 osoby, stanowi quorum pozwalające na 

podejmowanie prawomocnych uchwał.   

 

Porządek obrad przedstawia się następująco: 
1. Otwarcie obrad sesji. 

2. Rozpatrzenie wniosków w sprawie zmian w porządku obrad. 

3. Przyjęcie protokołu Nr XLII z sesji.  

4. Rozpatrzenie projektów uchwał oraz podjęcie uchwał: 

1) w sprawie zmian w uchwale Nr 290/XLII/21 Rady Powiatu Otwockiego z dnia   

15 grudnia 2021 r. w sprawie wydatków, które nie wygasają z upływem roku  

budżetowego 2021; 

2) w sprawie zmiany uchwały Nr 240/XXXIII/21 Rady Powiatu Otwockiego z dnia  

25 marca 2021 r. w sprawie określenia zadań z zakresu rehabilitacji zawodowej  

i społecznej, na które zostaną przeznaczone środki PFRON; 

3) w sprawie uchylenia uchwały Nr 227/XXX/21 Rady Powiatu Otwockiego z dnia  

28 stycznia 2021 r. w sprawie określenia liczby udziałów obejmowanych przez 

Powiat Otwocki w podwyższonym kapitale zakładowym Powiatowego Centrum 

Zdrowia Spółka z o.o. w restrukturyzacji z siedzibą w Otwocku; 

4) Uchwała Budżetowa Powiatu Otwockiego na 2022 rok: 

a) opinia Regionalnej Izby Obrachunkowej, 

b) opinia Komisji Budżetowej, 

c) odczytanie uzasadnienia dla nieuwzględnionych przez Zarząd Powiatu 

wniosków Komisji Budżetowej, 

d) dyskusja nad projektem uchwały budżetowej, 

e) głosowanie; 

5) w sprawie Wieloletniej Prognozy Finansowej Powiatu Otwockiego na lata  

2022-2035. 

5. Przedstawienie planów pracy komisji Rady Powiatu Otwockiego w roku 2022. 

6. Sprawozdanie z prac Zarządu. 

7. Informacje Przewodniczącej Rady. 

8. Sprawy różne. 

9. Zamknięcie obrad sesji. 
 

Ad. 2  
Przewodnicząca Rady poinformowała o przesłanym wniosku Klubu Radnych 

Polskiego Stronnictwa Ludowego i poprosiła Przewodniczącego Klubu, radnego Dariusza 

Grajdę o jego przedstawienie. 

Przewodniczący Klubu Radnych Polskiego Stronnictwa Ludowego radny Dariusz 

Grajda, w imieniu tego Klubu zgłosił wniosek, aby przed rozpatrzeniem projektów uchwał 
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wprowadzić punkt dotyczący informacji przedstawionej przez Zarząd Powiatu na temat 

bieżącej sytuacji w Powiatowym Centrum Zdrowia Spółka z o.o. w restrukturyzacji. Jest to 

o  tyle istotna sprawa, że od dawna nie ma żadnej informacji od Zarządu na temat tego, co się 
dzieje w Spółce, powołano nowy Zarząd Spółki oraz niedawno wpłynęła skarga na Prezesa 

Spółki. 

Przewodnicząca Rady udzieliła głosu radnemu Dariuszowi Kołodziejczykowi. 

Radny Dariusz Kołodziejczyk wypowiedział się przeciw wprowadzaniu powyższego 

punktu do porządku dzisiejszych obrad. Radny poparł wniosek radnego Dariusza Grajdy 

i  powiedział, że taka informacja powinna być przedkładana radnym co jakiś czas, ale z uwagi 

na to, że nie otrzymano wcześniej tego wniosku, Zarząd Powiatu oraz Prezes Spółki nie mogli 

przygotować syntetycznej informacji. Radny zasugerował, aby przedstawić informacje o PCZ 

na kolejnej sesji lub na wspólnym posiedzeniu komisji. Radny poprosił, aby takie wnioski 

były przesyłane wszystkim radnym, aby mogli wcześniej zapoznać się z ich treścią.  
Przewodnicząca Rady udzieliła głosu radnemu Piotrowi Kudlickiemu. 

Radny Piotr Kudlicki powiedział, że jego zdaniem nie jest to wniosek formalny, tylko 

merytoryczny. 

Przewodnicząca Rady poinformowała, że wniosek o zmianę porządku obrad jest 

wnioskiem formalnym. Przewodnicząca Rady poprosiła radnego Dariusza Graję o to, aby 

takie wnioski wysyłał wcześniej oraz na e-mail biura rady. Przewodnicząca Rady udzieliła 

głosu radnemu Dariuszowi Grajdzie. 

Radny Dariusz Grajda podkreślił, że nie musiał wysyłać wniosku wcześniej, mógł on 

zostać zgłoszony po otwarciu sesji. Radny przypomniał, że wniosek ten zgłaszał już podczas 

sesji w dniu 15 grudnia br. Dodał, że Pani Prezes PCZ zapewne zna bieżącą sytuację swojego 

przedsiębiorstwa i może ją przedstawić przed podejmowaniem uchwały budżetowej, w której 

Powiat Otwocki chce przeznaczyć dodatkowe środki dla Spółki PCZ. Radny dodał, że 

formalnie zgłosił wniosek merytoryczny o  zmianę porządku obrad. 

Przewodnicząca Rady poinformowała, że w styczniu na sesji pojawi się punkt o 

sytuacji w Spółce PCZ, jak również odbędzie się posiedzenie połączonych komisji w celu 

omówienia spraw PCZ. Przewodnicząca Rady udzieliła głosu radnemu Dariuszowi 

Kołodziejczykowi. 

Radny Dariusz Kołodziejczyk powtórzył, iż wniosek radnego Dariusza Grajdy jest 

dobrym wnioskiem, ale nie powinien być procedowany na dzisiejszej sesji. Radny dodał, że 

w  kwestii zatrudniania i zwalniania pracowników PCZ Pani Prezes PCZ nie mogłaby nic 

powiedzieć, ponieważ są to sprawy pracownicze objęte tajemnicą.  
Przewodnicząca Rady udzieliła głosu Staroście Otwockiemu Krzysztofowi 

Szczegielniakowi. 

  Starosta Otwocki Krzysztof Szczegielniak odnosząc się do zgłoszonego wniosku 

powiedział, że informacja o aktualnym stanie Spółki PCZ jest istotna. Starosta przypomniał, 

że na sesji w dniu 15 grudnia br. radny Dariusz Grajda wnioskował do Zarządu Powiatu, aby 

na kolejnej sesji przedstawił aktualną sytuację w PCZ Spółka  z  o.  o w  restrukturyzacji. 

Aktualna sytuacja PCZ odnosi się do bilansu za okres od stycznia do listopada i ewentualnie 

bieżącej sytuacji związanej z przekształceniem. W związku z tym Starosta zaproponował, aby 

realizując wniosek Klubu Radnych PSL zgłoszony na poprzedniej sesji, przedstawić 
powyższe informacje w punkcie spraw różnych. Następnie Starosta potwierdził, iż w 

styczniu, gdy pojawi się gotowy materiał do dyskusji, odbędzie się sesja lub wspólne 

posiedzenie wszystkich komisji poświęcone sprawom PCZ.  

  Przewodnicząca Rady udzieliła głosu radnemu Dariuszowi Grajdzie. 

  Radny Dariusz poinformował, iż podtrzymuje swój wniosek. 

  Przewodnicząca Rady udzieliła głosu radnej Bogumile Więckowskiej. 
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  Radna Bogumiła Więckowska powiedziała, że na ostatniej komisji również prosiła 

o  informacje o PCZ. Radna zaznaczyła, że nie przyjmuje do wiadomości powyższych 

wypowiedzi, ponieważ każda informacja jest na dany dzień. Chodzi o ogólne wiadomości, 

aby  również społeczeństwo się nie niepokoiło, że w Szpitalu Powiatowym jest zapaść. Radna 

dodała, że Klub Radnych Platformy Obywatelskiej poprze ten wniosek. 

 

  Przewodnicząca Rady poddała pod głosowanie wniosek formalny radnego Dariusza 

Grajdy o wniesienie do porządku, jako pkt 4: Informacja przedstawiona przez Zarząd Powiatu 

na temat bieżącej sytuacji w PCZ Spółka z o.o w restrukturyzacji. 

 

Głosowanie: „za” – 8 osób, „przeciw” – 9 osób, „wstrzymało się” – 5 osób. 

Wniosek został odrzucony. 

 

Ad. 3 
 Protokół Nr XLII/21 z ubiegłej sesji został przyjęty pozytywnie w obecności 22 radnych, 

przy 21 głosach „za” i 1 głosie „wstrzymującym się”.  

 

Ad. 4 
1) Skarbnik Powiatu Wiesław Miłkowski przedstawił projekt uchwały Nr 1. 

 

  Przewodnicząca Rady udzieliła głosu radnemu Dariuszowi Grajdzie. 

  Radny Dariusz Grajda powiedział, że niezrealizowanych inwestycji jest łącznie na 2 

mln zł. Inwestycje, które powinny być realizowane w ciągu jednego roku budżetowego są 
przenoszone na kolejny rok. Jest to o tyle niebezpieczne, że ceny materiałów i  wszystkich 

środków niezbędnych do produkcji i wytwarzania usług znacznie rosną. Może to skutkować 
tym, ze wykonawcy zwrócą się do Zarządu Powiatu z wnioskiem o aneksowanie umów w 

zakresie wysokości ich wartości. Radny, w imieniu Klubu PSL, zaapelował do Pana Starosty i 

wszystkich dyrektorów, aby z jeszcze większą starannością i większym zabezpieczeniem 

budżetu Powiatu Otwockiego nadzorowali te inwestycje. Radny przypomniał, iż parking 

przed budynkiem LO im. K.I Gałczyńskiego w Otwocku wykonany miał być w  roku 2021.  

  Przewodnicząca Rady powiedziała, że do takiej sytuacji w dużej mierze przyczynia się 
pandemia. Przewodnicząca Rady udzieliła głosu Staroście. 

  Starosta poparł powyższą wypowiedź i powiedział, że środki niewygasające pojawiają 
się co roku i jest to naturalną sprawą w budżecie. Wszystkie te inwestycje są rozpoczęte i 

należy teraz je zakończyć. Umowy z  wykonawcami są skonsumowane, więc sytuacja zmiany 

umowy nie będzie możliwa. W przypadku inwestycji parkingu przy LO im. K.I 

Gałczyńskiego, której koszt wynosi ponad 1,5 mln zł., przeniesione zostanie tylko 300 tys. zł, 

jako zabezpieczenie tego, co jeszcze zostało do wykonania.  

  Przewodnicząca Rady udzieliła głosu Dyrektorowi Zarządu Dróg Powiatowych w 

Otwocku Pawłowi Grzybowskiemu. 

 Dyrektor Zarządu Dróg Powiatowych w Otwocku Paweł Grzybowski poparł 

powyższą wypowiedź. Następnie Dyrektor ZDP nawiązując do niewygasającej inwestycji 

budowy ciągu pieszo-rowerowego i  odwodnienia w drodze powiatowej Nr 2759W – ul. 

Narutowicza w Otwocku poinformował, że zadanie zostało wykonane pod względem 

projektowym, natomiast nie starczyło czasu, aby rozpocząć postępowanie, które by wyłoniło 

wykonawcę w tym roku. Środki będą zabezpieczone na przyszły rok, aby wykonać zadanie i 

ogłosić postępowanie przetargowe. 

 Przewodnicząca Rady udzieliła głosu radnemu Robertowi Kosińskiemu. 

 Radny Robert Kosiński odniósł się do wypowiedzi radnego Dariusza Grajdy i poparł 

Przewodniczącą Rady w stwierdzeniu, że sytuacja pandemiczna przyczynia się do trudności 



 

4 

 

z  inwestycjami i to nie tylko w Powiecie Otwockim, ale i w całej w Polsce. Radny poprosił 

o  wyrozumiałość i umiarkowanie w ocenach, ponieważ okres jest bardzo trudny.  

 Przewodnicząca Rady udzieliła głosu radnemu Mirosławowi Pszonce. 

  Radny Mirosław Pszonka nie zgodził się z powyższymi wypowiedziami. 

Usprawiedliwianie wszystkiego pandemią jest bardzo wygodne. Radny przypomniał, jakie są 
wyniki finansowe Powiatu Otwockiego. Radny zaznaczył, że w poprzednich latach wydatków 

niewygasających było znacznie mniej lub w ogóle. Radny podsumował, iż wniosek jest z tego 

taki, że należy wzmóc nadzór nad inwestycjami.  

  Przewodnicząca Rady zaznaczyła, że wykonawcy powołują się na ustawę covidową. 
Wielu z  nich zakupiło materiał, ale z powodu wstrzymania dostaw, nie otrzymało go. 

Przewodnicząca Rady udzieliła głosu radnej Jolancie Koczorowskiej. 

   Radna Jolanta Koczorowska w nawiązaniu do wypowiedzi Dyrektora ZDP, poprosiła 

o  wyjaśnienie postępowania w przypadku inwestycji ciągu pieszo-rowerowego 

i  odwodnienia w drodze powiatowej Nr 2759W – ul. Narutowicza w Otwocku. Jeśli umowa 

jest podpisana i  nie ma możliwości jej zrealizowania, wówczas inwestycja może być 
inwestycją niewygasającą. W przypadku przedsięwzięcia remontu ulicy Narutowicza nie ma 

podpisanej umowy.  

  Przewodnicząca Rady udzieliła głosu Dyrektorowi ZDP. 

  Dyrektor ZDP potwierdził, że została wykonana dokumentacja projektowa, natomiast 

umowa na wykonanie zadania nie została zawarta oraz nie zostało ogłoszone postępowanie.  

  Przewodnicząca Rady udzieliła głosu Staroście. 

  Starosta wyjaśnił, że jest to zadanie inwestycyjne, polegające na zaprojektowaniu 

i  wybudowaniu. Projekt został zrobiony oddzielnie, a następnie ogłoszono przetarg na tą 
samą inwestycję, czyli na wybudowanie.  

  Przewodnicząca Rady udzieliła głosu radnej Jolancie Koczorowskiej. 

  Radna Jolanta Koczorowska wyraziła zdanie, że jeśli nie ma umowy i budowa nie jest 

rozpoczęta, zadania nie można ująć w inwestycjach niewygasających.  

  Przewodnicząca Rady udzieliła głosu radnemu Dariuszowi Grajdzie. 

  Radny Dariusz Grajda również stwierdził, że nie ma podstaw, aby to zadanie znalazło 

się w  inwestycjach niewygasających.  

  Przewodnicząca Rady udzieliła głosu radnemu Piotrowi Kudlickiemu. 

  Radny Piotr Kudlicki powiedział, iż powyższa dyskusja odbiega od merytorycznej 

wartości pracy Rady Powiatu Otwockiego. Radny poprosił o skupienie się na meritum i 

podjęcie omawianej uchwały. Jeśli uchwała nie zostanie podjęta, inwestycje będą musiały być 
zakończone na takim etapie, na jakim są obecnie. Radny dodał, że odczytuje głosy wyrażające 

zaniepokojenie jako prośbę o większy nadzór inwestycji, a nie zamysł zakończenia ich 

w  połowie, co jest zrozumiałe. Radny dodał, że udawanie, że nie ma zjawiska przerwania 

łańcucha dostaw i zwiększonej ilości osób chorujących w firmach z tytułu pandemii COVID-

 19 nie jest konstruktywne. Radny poinformował, że Rada Powiatu zadecydowała 

o  ponownym rozpisaniu przetargu inwestycji budowy parkingu przy LO im. K.I 

Gałczyńskiego, co spowodowało naturalne opóźnienie prac. W tym roku wcześniej niż 
zwykle nastąpiły warunki atmosferyczne uniemożliwiające kontynuowanie prac mokrych – tą 
okoliczność również należy wziąć pod uwagę. Na koniec radny poprosił, aby osoba od 

obsługi prawnej, która podpisała się pod tym projektem uchwały wyjaśniła, w kontekście 

przedsięwzięcia remontu ulicy Narutowicza w  Otwocku, dlaczego potwierdzono zgodność 
projektu uchwały z przepisami prawa 

  Przewodnicząca Rady udzieliła głosu Mecenasowi Łukaszowi Banaszkowi. 

  Mecenas Łukasz Banaszek nawiązując do kwestii akceptowania projektów uchwał 

zaznaczył, że mecenasi opiniują projekty pod względem formalno- prawnym, ale nie znają 
stanu faktycznego każdej pozycji umieszczonej w tabeli w § 1. Przede wszystkim sprawdzana 
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jest podstawa prawna uchwały, która w tym przypadku jest jak najbardziej zasadna. Następnie 

Mecenas dodał, że zgodnie z art. 263 ust. 2 ustawy o finansach publicznych organ 

stanowiący, czyli Rada Powiatu może ustalić w drodze uchwały wykaz wydatków, do których 

nie stosuje się przepisu ust. 1, czyli tych, które nie wygasają. W wykazie projektu niniejszej 

uchwały ujmuje się wydatki związane z realizacją umów w sprawie zamówienia publicznego 

i tych, które zostaną zawarte w wyniku zakończonego postępowania o udzielenie zamówienia 

publicznego, w którym dokonano wyboru wykonawcy. Umowy w sprawie zamówienia 

publicznego oznaczają, że przeprowadzono postępowanie o udzielenie zamówienia 

publicznego, dokonano wyboru oferty i podpisano umowę z wykonawcą. Drugi rodzaj umów 

oznacza, że po przeprowadzeniu postępowania w wyborze najkorzystniejszej oferty nie 

doszło jeszcze, ale ma to nastąpić wkrótce, do podpisania umowy z wykonawcą.  
  Przewodnicząca Rady udzieliła głosu radnemu Grzegorzowi Michalczykowi. 

  Radny Grzegorz Michalczyk poprosił o skoncentrowanie się na meritum sprawy. 

Radny zaproponował, że jeśli jest taka potrzeba i Rada zauważa, że któraś inwestycja nie ma 

znamion, które umożliwiałyby jej przeniesienie na przyszły rok, Starosta może poprosić Panią 
Przewodniczącą o przerwę, w czasie której Zarząd Powiatu może się zebrać i podjąć decyzję 
o  dalszym postępowaniu.  

  Przewodnicząca Rady udzieliła głosu radnemu Dariuszowi Kołodziejczykowi. 

  Radny Dariusz Kołodziejczyk powiedział, iż nie uważa, że pandemia COVID-19 

może być zawsze wytłumaczeniem.  To, że przetarg w przypadku inwestycji parkingu przy 

LO im. K.I Gałczyńskiego został unieważniony i powtórzony, nie zwalniało wykonawcy z 

podjęcia niezwłocznych działań. Radny, jako Członek Zarządu, poprosił o informacje 

związane z  etapami uzgodnień dotyczących ww. przedsięwzięcia. Następnie radny odwołując 

się do kwestii prawnej omawianego projektu uchwały poinformował, że w  doktrynie istnieją 
dwa stanowiska – jedno literalne, ścisłe i drugie stanowisko wyrażone w  orzecznictwach 

Wojewódzkiego Sądu Administracyjnego, gdzie sądy dopuszczają inne podejście do tej 

kwestii. Podsumowując, z  punktu widzenia prawnego niniejsza uchwała może zostać podjęta.    

  Przewodnicząca Rady udzieliła głosu radnemu Zbigniewowi Szczepaniakowi. 

  Radny Zbigniew Szczepaniak wyraził przekonanie, że formalnie inwestycja nie 

powinna być inwestycją niewygasającą.  
  Przewodnicząca Rady udzieliła głosu radnemu Dariuszowi Grajdzie. 

 Radny Dariusz Grajda powiedział, że w jego ocenie to, co jest zaproponowane w 

projekcie uchwały, wygląda na złamanie prawa.  

  Przewodnicząca Rady udzieliła głosu radnej Jolancie Koczorowskiej. 

  Radna Jolanta Koczorowska podtrzymała swoje zastrzeżenie. Projekt uchwały jest 

niezgodny z prawem. Radna zaapelowała do Pana Dyrektora ZDP, aby posiłkował się 
radcami prawnymi, by w przyszłości uniknąć takich sytuacji. Radna zaapelowała także do 

Pana Skarbnika i Zarządu Powiatu, aby analizowali projekty uchwał.  

  Przewodnicząca Rady udzieliła głosu radnemu Januszowi Golińskiemu. 

  Radny Janusz Goliński poprosił Pana Dyrektora ZDP o dopilnowanie malowania 

pasów na przejściach dla pieszych. 

  Przewodnicząca Rady udzieliła głosu Staroście. 

  Starosta, w związku z przedstawionymi orzecznictwami powiedział, iż podtrzymuje, 

aby przegłosować niniejszą uchwałę. 
  Przewodnicząca Rady poprosiła o przedstawienie opinii do przedmiotowego projektu 

uchwały Przewodniczącego Komisji Budżetowej, radnego Roberta Kosińskiego. 

  Przewodniczący Komisji Budżetowej, radny Robert Kosiński przedstawił pozytywną 
opinię Komisji Budżetowej do przedmiotowego projektu uchwały. 

 

Przewodnicząca Rady poprosiła o przegłosowanie przedstawionego projektu uchwały. 
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Rada Powiatu Otwockiego w obecności 22 radnych - 14 głosami „za”, przy 4 głosach 
„przeciw” i 4 głosach „wstrzymujących się” - podjęła uchwałę Nr 292/XLIII/21 w 
sprawie zmian w uchwale Nr 290/XLII/21 Rady Powiatu Otwockiego z dnia 15 grudnia 
2021 r. w  sprawie wydatków, które nie wygasają z upływem roku  budżetowego 2021, 
która stanowi załącznik do niniejszego protokołu.  
 

2) Dyrektor Powiatowego Centrum Pomocy Rodzinie w Otwocku Małgorzata Woźnicka 

omówiła projekt uchwały Nr 2. 

 

Przewodnicząca Rady udzieliła głosu radnemu Dariuszowi Grajdzie. 

Radny Dariusz Grajda pogratulował Pani Dyrektor PCPR. Powiedział, że jej 

wypowiedź i  podejście do tematu świadczy o wysokim profesjonalizmie. Radny dodał, że 

w  przeciwieństwie do innych miejsc, w działaniu Pani Dyrektor PCPR widać najwyższą 
jakość zabiegania o sprawy Powiatu Otwockiego, dbania o własne miejsce pracy i osoby, 

które są potrzebujące. 

Przewodnicząca Rady również podziękowała Pani Dyrektor i udzieliła głosu Panu 

Staroście. 

Starosta podziękował Pani Dyrektor i zaznaczył, że pozostali pracownicy, we 

wszystkich komórkach Starostwa Powiatowego pracują tak, aby wszystkie zaplanowane 

środki w  budżecie wydatkować i wykonują swoją pracę również profesjonalnie.  

  Przewodnicząca Rady poprosiła o przedstawienie opinii do przedmiotowego projektu 

uchwały Przewodniczącą Komisji Zdrowia, Rodziny i Bezpieczeństwa radną Elżbietę Siwek. 

  Przewodnicząca Komisji Zdrowia, Rodziny i Bezpieczeństwa radna Elżbieta Siwek 

przedstawiła pozytywną opinię Komisji Zdrowia, Rodziny i Bezpieczeństwa do 

przedmiotowego projektu uchwały. 

 

Przewodnicząca Rady poprosiła o przegłosowanie przedstawionego projektu uchwały. 

 

Rada Powiatu Otwockiego w obecności 22 radnych - 22 głosami „za” podjęła uchwałę 
293/XLIII/21 w sprawie zmiany uchwały Nr 240/XLIII/21 Rady Powiatu Otwockiego z 
dnia 25 marca 2021 r. w sprawie określenia zadań z zakresu rehabilitacji zawodowej i 
społecznej, na które zostaną przeznaczone środki PFRON, która stanowi załącznik do 
niniejszego protokołu.  
 

3) Wicestarosta Otwocki Paweł Zawada omówił projekt uchwały Nr 3. 

 

Przewodnicząca Rady udzieliła głosu radnej Jolancie Koczorowskiej. 

Radna Jolanta Koczorowska poprosiła o przedstawienie szczegółów projektu uchwały. 

Przewodnicząca Rady udzieliła głosu Wicestaroście. 

Wicestarosta wyjaśnił, że operat szacunkowy dwóch działek ważny był do 4 grudnia 

br. Aby określić aktualną wartość działek, należy sporządzić nowy operat szacunkowy. 

Zobowiązania Spółki PCZ wobec Powiatu obecnie są już inne, wyższe niż te, które były 

w  roku poprzednim. W związku z tym Spółka zgodnie z postępowaniem restrukturyzacyjnym 

powinna spłacić zobowiązania wynikające z pokrycia kosztów, które Powiat Otwocki poniósł. 

Dług zostałby spłacony w formie przejęcia nieruchomości. 
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Przewodnicząca Rady udzieliła głosu radnej Jolancie Koczorowskiej. 

Radna Jolanta Koczorowska powiedziała, że w styczniu Rada Powiatu podjęła 

uchwałę, która podnosi kapitał zakładowy Spółki poprzez wpłacenie środków i za to Powiat 

Otwocki miałby dostać udziały. Radna poprosiła o wyjaśnienie dalszego postępowania 

związanego z  uchyleniem tej uchwały.  

Przewodnicząca Rady udzieliła głosu Wicestaroście. 

Wicestarosta poinformował, że udziały zostałyby wprowadzone w formie aportu. 

Pozostała część, w kwocie 20 tys. zł, powinna zostać spłacona przez Spółkę, ale obecnie nie 

ma takiej możliwości, ponieważ przynosi ona straty. Pomysł jest taki, aby Spółka nie spłacała 

długu w  postaci pieniężnej, tylko w formie przekazania nieruchomości.  

Przewodnicząca Rady udzieliła głosu radnemu Dariuszowi Grajdzie. 

Radny Dariusz Grajda powiedział, że przedmiotowa uchwała to ewidentny przykład 

niezrealizowania przez Zarząd Powiatu uchwały Nr 227/XXX/21 z dnia 28 stycznia 2021 r., 

bowiem w zapisach istnieje, że Zarząd Powiatu powinien objąć 124 udziały. Radny odczytał 

uzasadnienie uchwały z dnia 28 stycznia 2021 r. w sprawie określenia liczby udziałów 

obejmowanych przez Powiat Otwocki w podwyższonym kapitale zakładowym Powiatowego 

Centrum Zdrowia Spółka z o.o. w restrukturyzacji z siedzibą w Otwocku.  

Przewodnicząca Rady udzieliła głosu radnej Bogumile Więckowskiej. 

Radna Bogumiła Więckowska zaznaczyła, że uchwała styczniowa powinna być 
przekazana do KRS i tam powinien znaleźć się zapis, ile Powiat Otwocki posiada udziałów. 

Radna powiedziała, że ponieważ na chwilę obecną nie wiadomo, jaki jest dług wobec 

Starostwa Powiatowego, to jej zdaniem najlepiej uchwały „nie ruszać”, dopełnić formalności, 

jeśli nie została przekazana do KRS oraz wykonać konwersję nowego długu w postaci 

przejęcia działek.  

Przewodnicząca Rady udzieliła głosu radnemu Mirosławowi Pszonce. 

Radny Mirosław Pszonka zgodził się ze swoimi przedmówcami. Radny zapytał czy 

uchwała z 28 stycznia 2021 r. została zrealizowana? Jakie nieruchomości zostały przekazane 

jako aport do PCZ? 

Przewodnicząca Rady udzieliła głosu Wicestaroście. 

Wicestarosta odpowiedział, że uchwała nie została zrealizowana. Nieruchomości, 

które zostały wprowadzone aportem to cztery działki wprowadzone w poprzedniej kadencji. 

Przewodnicząca Rady udzieliła głosu radnemu Mirosławowi Pszonce. 

  Radny Mirosław Pszonka powiedział, że skoro uchwała nie została zrealizowana to 

działki są w dalszym ciągu własnością Powiatu. 

Przewodnicząca Rady udzieliła głosu Wicestaroście. 

Wicestarosta odpowiedział, że działki nie są własnością Powiatu, ponieważ zostały 

przekazane Spółce PCZ.  

Przewodnicząca Rady udzieliła głosu radnemu Mirosławowi Pszonce. 

Radny Mirosław Pszonka powiedział, że Powiat Otwocki ma pozyskać działki, co 

oznacza, że obniża swoje udziały o 3 mln 200 tys. zł. Spółce. Radny zapytał, jak to się ma do 

kapitału założycielskiego i do kondycji PCZ? 

Przewodnicząca Rady udzieliła głosu Skarbnikowi. 

Skarbnik wyjaśnił, że cztery działki, o których mówił Pan Wicestarosta, były 

przekazane w  poprzedniej kadencji i są one własnością PCZ. Zarząd Powiatu podjął 
stanowisko, żeby dług PCZ wobec Powiatu Otwockiego skonwertować, czyli zamienić na 

udziały, do czego potrzebna była uchwała Rady Powiatu. Dawałaby ona przyzwolenie 

Walnemu Zgromadzeniu, by to zamienić. Wszystkie działki zostałyby na stanie PCZ, ale dług 

zostałby skonwertowany. Niezrealizowanie uchwały Nr 227/XXX/21 z dnia 28 stycznia 2021 

r. jest dbaniem o interes Powiatu Otwockiego, ponieważ obecny dług zostanie 

skonwertowany na zasadzie oddania działek przez PCZ. 
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Przewodnicząca Rady udzieliła głosu Sekretarzowi Powiatu Andrzejowi Soleckiemu. 

Sekretarz Powiatu Andrzej Solecki uszczegółowił powyższą wypowiedź. Trzeba 

rozróżnić przede wszystkim dwie kwestie: dług w restrukturyzacji - została podjęta decyzja o 

tym, że będzie on skonwertowany na działki, nie udziały oraz dług poza restrukturyzacyjny, 

który w  styczniu miał być skonwertowany. Dodatkowo Spółka miała zapłacić ok. 20 tys. zł 

długu. W związku z tym, że Spółki nie stać na to, by zapłacić dług, który obecnie wynosi 

ponad 3 mln. zł, szukane są inne alternatywy. Kompensatą zadłużenia będzie oddanie działek 

Powiatowi Otwockiemu.  

Przewodnicząca Rady udzieliła głosu radnemu Jackowi Czarnowskiemu. 

Radny Jacek Czarnowski powiedział, iż rozumie, że działki będą już wyłącznie 

własnością Powiatu Otwockiego. Następnie radny zapytał czy działki są obciążone, jeśli tak, 

to na jaką kwotę? 

Przewodnicząca Rady udzieliła głosu Wicestaroście. 

Wicestarosta odpowiedział, że nieruchomości będą już wyłączną własnością Powiatu 

Otwockiego i nie są one obciążone żadną hipoteką. 
Przewodnicząca Rady udzieliła głosu radnemu Dariuszowi Grajdzie. 

Radny Dariusz Grajda poprosił o przesłanie drogą elektroniczną skanów operatów 

nieruchomości. Radny zapytał czy uchwała podjęta 28 stycznia 2021 r. nie była w interesie 

dbania o Powiat, skoro przyjęcie tej uchwały leży w interesie dbania o mienie Powiatu 

Otwockiego? 

Przewodnicząca Rady udzieliła głosu Wicestaroście. 

Wicestarosta odpowiedział, że poprzednia uchwała również dotyczyła interesu 

Powiatu, ponieważ zakładano, że Spółka będzie miała zysk. 

Przewodnicząca Rady udzieliła głosu Skarbnikowi. 

Skarbnik powiedział, że obecne rozwiązanie, które proponuje Zarząd Powiatu, jest 

dużo korzystniejsze dla obu stron. 

Przewodnicząca Rady udzieliła głosu radnej Bogumile Więckowskiej. 

Radna Bogumiła Więckowska przypomniała, że działki aportem wpisano na stan 

Spółki PCZ, ponieważ miała ona ujemny kapitał własny. Jeśli teraz Powiat Otwocki zabierze 

Spółce ponad 3 mln. zł, będzie miała ona bardzo duży kapitał ujemny i trzeba będzie ją 
zlikwidować.  

Przewodnicząca Rady udzieliła głosu Skarbnikowi. 

Skarbnik powiedział, że kapitał zakładowy, który został podwyższony przez ten rok, 

nie ucierpi. 

Przewodnicząca Rady udzieliła głosu radnej Jolancie Koczorowskiej. 

Radna Jolanta Koczorowska zapytała, czy Spółka nadal będzie prowadzić Zakład 

Opiekuńczo – Leczniczy?  

Przewodnicząca Rady udzieliła głosu Wicestaroście. 

Wicestarosta potwierdził, że w Spółka nadal będzie prowadzić Zakład Opiekuńczo – 

Leczniczy. Następnie Wicestarosta nawiązując do wypowiedzi radnej Bogumiły 

Więckowskiej poinformował, że Spółka pomimo posiadanych nieruchomości nie mogła 

pozyskać kredytu. 

Przewodnicząca Rady udzieliła głosu radnej Jolancie Koczorowskiej. 

Radna Jolanta Koczorowska zapytała o jednostkę prowadzącą działalność medyczną 
na terenie Szpitala Powiatowego w Otwocku. 

Przewodnicząca Rady udzieliła głosu Wicestaroście. 

Wicestarosta odpowiedział, że na terenie Szpitala Powiatowego znajduje się Oddział 

Rehabilitacji Neurologicznej. Obiekt zostanie w Spółce i nie będzie objęty umową z Centrum 

Medycznym Kształcenia Podyplomowego.  

Przewodnicząca Rady udzieliła głosu radnemu Mirosławowi Pszonce. 
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Radny Mirosław zapytał czy Powiat Otwocki planuje sprzedać otrzymane działki 

i  przekazać środki ze sprzedaży do PCZ. 

Przewodnicząca Rady udzieliła głosu Wicestaroście. 

Wicestarosta odpowiedział, ze działki zostaną w zasobach Powiatu Otwockiego. Nie 

jest przewidywana formuła sprzedaży.  

Przewodnicząca Rady udzieliła głosu radnemu Mirosławowi Pszonce. 

Radny Mirosław Pszonka zapytał czy Zarząd Powiatu rozważał umorzenie długu 

Spółce PCZ. 

Przewodnicząca Rady udzieliła głosu Skarbnikowi. 

Skarbnik poinformował, że nie można dokonać umorzenia. 

  Przewodnicząca Rady poprosiła o przedstawienie opinii do przedmiotowego projektu 

uchwały Przewodniczącą Komisji Zdrowia, Rodziny i Bezpieczeństwa radną Elżbietę Siwek. 

 Przewodnicząca Komisji Zdrowia, Rodziny i Bezpieczeństwa radna Elżbieta Siwek 

przedstawiła pozytywną opinię Komisji Zdrowia, Rodziny i Bezpieczeństwa do 

przedmiotowego projektu uchwały. 

 

  Przewodnicząca Rady poprosiła o przegłosowanie przedstawionego projektu uchwały. 

 

Rada Powiatu Otwockiego w obecności 22 radnych - 15 głosami „za”, przy 4 głosach 
„przeciw” i 3 głosach „wstrzymujących się” podjęła uchwałę Nr 294/XLIII/21 w sprawie  
uchylenia uchwały Nr 227/XXX/21 Rady Powiatu Otwockiego z dnia  
28 stycznia 2021 r. w sprawie określenia liczby udziałów obejmowanych przez Powiat 
Otwocki w podwyższonym kapitale zakładowym Powiatowego Centrum Zdrowia Spółka 
z o.o. w restrukturyzacji z siedzibą w Otwocku, która stanowi załącznik do niniejszego 
protokołu. 
 

4) Przewodnicząca Rady odczytała uchwałę Nr 3.c./331/2021 Składu Orzekającego 

Regionalnej Izby Obrachunkowej w Warszawie z dnia 14 grudnia 2021 roku w 

sprawie opinii o przedłożonym przez Zarząd Powiatu Otwockiego projekcie uchwały 

budżetowej na 2022 rok oraz opinii o możliwości sfinansowania planowego deficytu 

na 2022 rok – opinia pozytywna. 

 

Przewodnicząca Rady poprosiła Przewodniczącego Komisji Budżetowej oraz 

przewodniczących pozostałych komisji merytorycznych o  przedstawienie opinii nt. projektu 

budżetu Powiatu na rok 2022. 

Przewodniczący Komisji Budżetowej, radny Robert Kosiński poinformował o 

pozytywnej opinii Komisji Budżetowej nt. projektu budżetu Powiatu na rok 2022. 

Przewodniczący Komisji Edukacji, Kultury i Sportu, radny Jarosław Kopaczewski 

poinformował o pozytywnej opinii Komisji Edukacji, Kultury i Sportu nt. projektu budżetu 

Powiatu na rok 2022. 

Przewodnicząca Komisji Zdrowia, Rodziny i Bezpieczeństwa, radna Elżbieta Siwek 

poinformowała o pozytywnej opinii Komisji Zdrowia, Rodziny i Bezpieczeństwa nt. projektu 

budżetu Powiatu na rok 2022. 

Przewodniczący Komisji Gospodarki, Zasobu i Środowiska, radny Paweł Ajdacki 

poinformował o pozytywnej opinii Komisji Gospodarki, Zasobu i Środowiska nt. projektu 

budżetu Powiatu na rok 2022. 

Przewodnicząca udzieliła głosu Staroście. 

Starosta poinformował, że nie wpłynęły wnioski Komisji Budżetowej do projektu 

budżetu, w związku z tym nie było wniosków nieuwzględnionych. Następnie Starosta 

poinformował o  autopoprawce do projektu budżetu na rok 2022 i Wieloletniej Prognozy 
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Finansowej na lata 2022-2035 polegającej na zmianach w dochodach, wydatkach i 

przychodach i poprosił Pana Skarbnika o jej przedstawienie.  

Skarbnik omówił autopoprawkę do projektu budżetu na rok 2022. 

Wiceprzewodnicząca Rady poprosiła o przedstawienie opinii do autopoprawki 

Przewodniczącego Komisji Budżetowej, radnego Roberta Kosińskiego.  

Przewodniczący Komisji Budżetowej, radny Robert Kosiński przedstawił pozytywną 
opinię Komisji Budżetowej do autopoprawki do projektu uchwały budżetowej na 2022 rok. 

 

Przewodnicząca Rady poprosiła o przegłosowanie autopoprawki do projektu uchwały 

budżetowej na rok 2022 zgłoszonej przez Zarząd Powiatu. 

 

Autopoprawka do projektu uchwały budżetowej na rok 2022 została przyjęta 
pozytywnie w obecności 22 radnych. 

Głosowanie: „za” – 17 osób, „przeciw” – 0, „wstrzymało się” – 5 osób. 

 

Przewodnicząca Rady otworzyła dyskusję nad projektem uchwały budżetowej na rok 

2022. Przewodnicząca Rady udzieliła głosu radnemu Dariuszowi Grajdzie. 

Radny Dariusz Grajda poprosił o przedstawienie w ujęciu procentowym i kwotowym 

stanu zadłużenia Powiatu Otwockiego na rok 2020, 2021 i planowany na koniec roku 2022. 

Radny poprosił o przedstawienie informacji o aktualnej sytuacji w PCZ Spółka z o.o., 

w  szczególności dotyczącej stanu zadłużenia. Następnie radny poprosił o podanie w ujęciu 

procentowym wzrostu funduszu wynagrodzeń w Starostwie Powiatowym i innych 

jednostkach organizacyjnych Powiatu Otwockiego. 

Przewodnicząca Rady udzieliła głosu Staroście. 

Starosta poinformował, że planowany wskaźnik wzrostu wynagrodzeń pracowników 

na rok 2022 wynosi 4,4 %.  

Przewodnicząca Rady udzieliła głosu Prezes Powiatowego Centrum Zdrowia Spółka z 

o.o. w restrukturyzacji Pani Monice Gębskiej. 

Prezes Powiatowego Centrum Zdrowia Spółka z o.o w restrukturyzacji Pani Monika 

Gębska poinformowała, że zobowiązania wymagalne Spółki na dzień 30 listopada wynosiły 

11 348 689,98 mln zł, natomiast zobowiązania niewymagalne wynosiły 4 517 616,79 mln zł.  

Strata narastająco na koniec listopada wynosiła 11 346 037, 30 mln zł.   

Przewodnicząca Rady udzieliła głosu radnej Bogumile Więckowskiej. 

Radna Bogumiła Więckowska powiedziała, że projekt budżetu na 2022 rok został 

wykonany zgodnie z ustawą o finansach publicznych. Budżet będzie trudny w realizacji, 

ponieważ po raz pierwszy udział w podatku CIT i PIT będzie inaczej naliczany a subwencja 

oświatowa na jednego ucznia jest większa o niecałe 50 zł - to stanowczo za mało w stosunku 

do kosztów ponoszonych obecnie. Dodatkowo w związku z ogólną drożyzną i drastyczną 
podwyżką cen gazu i energii elektrycznej, można przypuszczać, że inwestorzy wstrzymują się 
w  zakupach nieruchomości, zatem sprzedaż działek w budżecie Powiatu stoi pod znakiem 

zapytania. Wielką niewiadomą jest również wskaźnik inflacji na rok 2022. Wejście w życie 

nowych przepisów, zgodnie z założeniami programu „Polski Ład” ogranicza samorządność 
jednostek samorządu terytorialnego. Radna dodała, iż niewyjaśniona jest dalsza sytuacja PCZ 

Spółka z o.o. w restrukturyzacji. Radna poinformowała, w imieniu Klubu Radnych Platformy 

Obywatelskiej RP, że Klub nie będzie negował tego budżetu, ponieważ został on 

skonstruowany prawidłowo, jednak w związku z przedstawionymi powyżej argumentami, 

członkowie Klubu wstrzymają się od głosu.  

Przewodnicząca Rady udzieliła głosu Staroście. 
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Starosta potwierdził, że budżet jest trudny z powodów, o których wspomniała radna 

Bogumiła Więckowska. Następnie Starosta nawiązując do sytuacji w PCZ zaznaczył, że 

przekształcenie przedsiębiorstwa stanie się realne na początku roku. 

Przewodnicząca Rady udzieliła głosu radnemu Mirosławowi Pszonce. 

Radny Mirosław Pszonka stwierdził, że kolejny rok wzrastają wydatki bieżące aż o 10 

mln zł. Środki z PIT- u i CIT-u obniżono poprzez zmianę formy ich naliczania. W związku 

z  „Polskim Ładem” i zaistniałą sytuacją Powiat Otwocki ma coraz mniejszą możliwość 
realizowania tego, co chce a w większości realizuje to, co zostało przez kogoś wskazane. 

Kolejny rok deficyt jest ogromny, podobnie jak zadłużenie Powiatu Otwockiego, które 

procentowo w stosunku do dochodów Powiatu wynosi ponad 60 %. Gminy otrzymują z 

budżetu Powiatu bardzo niskie środki np. Gmina Karczew otrzyma jedynie 300 tys. zł. Radny 

powiedział, że budżet jest bardzo zły, w związku z tym będzie głosował przeciwko. 

Przewodnicząca Rady udzieliła głosu Staroście. 

Starosta zaznaczył, że wydatki bieżące wzrosły o 10 mln zł., ponieważ wrasta 

utrzymanie – ceny gazu, energii elektrycznej, soli. Zarząd Powiatu w związku z tym, że jest 

mało środków własnych, przy konstruowaniu budżetu przyjął zasadę wpisania do niego tylko 

tych zadań, na które Powiat Otwocki posiada już dofinansowanie lub na które zostały złożone 

wnioski o  dofinansowanie. Inwestycje będą toczyły się w sposób dynamiczny. Starosta 

dodał, że zadłużenie Powiatu jest bardzo wysokie. Wynika to przede wszystkim z zadłużenia 

PCZ -  Szpital Powiatowy od wielu lat generuje straty. Starosta podsumował, iż podziela 

wszystkie uwagi dotyczące budżetu i zaznaczył, że jest on optymalny na miarę tych środków, 

które Powiat posiada.  

Przewodnicząca Rady udzieliła głosu radnemu Januszowi Golińskiemu. 

Radny Janusz Goliński zapytał jak wygląda sytuacja związana z podwyżką cen gazu 

i  energii elektrycznej w  Powiecie Otwockim? Czy te wartości były brane pod uwagę przy 

konstrukcji budżetu?  

Przewodnicząca Rady udzieliła głosu Sekretarzowi. 

Sekretarz poinformował, że stawki cen gazu wzrosły ok. 400 % w stosunku do 

poprzedniej umowy.  

Przewodnicząca Rady udzieliła głosu Skarbnikowi. 

Skarbnik odpowiedział na pytanie radnego Dariusza Grajdy dotyczące procentowego 

stanu zadłużenia Powiatu Otwockiego. W 2016 roku zadłużenie wynosiło 40, 35 %, w 2017 

roku - 34, 17 %, w 2018 roku – 34, 51 %, w 2019 roku – 33,57 %, w 2020 – 31, 93 %. 2021 

rok jeszcze nie jest zakończony, dochody nie są podsumowane, więc zadłużenie Powiatu 

Otwockiego szacunkowo wynosi 45, 54 %. W 2022 roku zadłużenie szacunkowo może 

wynieść ok.  47, 67 %. Następnie Skarbnik w nawiązaniu do wypowiedzi radnego Mirosława 

Pszonki powiedział, że łączny niedobór finansowy Powiatu wynosi prawie 34 mln zł, z czego 

10 mln zł jest przeznaczone na pokrycie deficytu. Od 2019 roku Powiat Otwocki przeznaczył 

z kredytu ponad 45 mln zł na podwyższenie kapitału.  

Przewodnicząca Rady udzieliła głosu radnemu Dariuszowi Grajdzie. 

Radny Dariusz Grajda zapytał - jaki wzrost procentowy opłaty za gaz i energię 
elektryczną jest ujęty w budżecie Powiatu Otwockiego na rok 2022? 

Przewodnicząca Rady udzieliła głosu Skarbnikowi. 

Skarbnik poinformował, że w przyjętych założeniach z września, zgodnie z 

wskaźnikiem inflacyjnym, wskaźnik wzrostu cen za gaz wynosił tylko 3 %. Nikt nie 

spodziewał się tak drastycznych podwyżek, w związku z tym w tym zakresie wystąpiło 

niedoszacowanie i  w  ciągu roku trzeba będzie zwiększać środki na gaz. W  kwestii energii 

elektrycznej podpisane są umowy i z tym nie będzie problemu. 

Przewodnicząca Rady udzieliła głosu radnemu Dariuszowi Grajdzie. 
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Radny Dariusz Grajda powiedział, iż można było zgłosić to jako autopoprawkę 
związaną ze zwyżką cen za gaz i energię elektryczną do projektu budżetu na rok 2022.  

Radny, w nawiązaniu do swoich wniosków składanych do budżetu powiedział, iż nie zostały 

one uwzględnione. Następnie radny poinformował o swoim wniosku złożonym do 

Przewodniczącej Rady o udostępnienie skanu wniosku złożonego przez Zarząd Powiatu do 

Samorządu Województwa na dofinansowanie zadania umieszczonego jako poz. 1 w Tabeli 2a 

projektu budżetu – rozbudowa dróg powiatowych w Dyzinie, Jatne i Celestynowie. Radny 

powiedział, że wniosek został przekazany przez Panią Przewodniczącą do Pana Starosty, ale 

radny nie uzyskał na niego odpowiedzi. Radny poprosił, aby Pan Starosta przybliżył ten 

wniosek. 

Przewodnicząca Rady udzieliła głosu Staroście. 

Starosta poinformował, że projekt budżetu przygotowywany był we wrześniu, ale 

rynek cen za gaz i energię elektryczną jest na bieżąco monitorowany i w ciągu roku zostaną 
wykonane stosowane przesunięcia. Starosta odnosząc się do wniosków radnego Dariusza 

Grajdy powiedział, że do budżetu zostały wpisane te zadania, na które Powiat Otwocki 

otrzymał dofinansowanie bądź jest szansa, że je otrzyma. Następnie Starosta poinformował, 

że jeśli wniosek na dofinansowanie inwestycji rozbudowy dróg w Dyzinie, Jatne i 

Celestynowie w  kwocie 4 mln. zł. zostanie uwzględniony, to Gmina Celestynów dołoży 

część środków. Starosta zapewnił, że radny otrzyma skan wniosku w najbliższym czasie.  

Przewodnicząca Rady udzieliła głosu radnemu Dariuszowi Grajdzie. 

Radny Dariusz Grajda zapytał, czy powyższa inwestycja posiada projekt i jaki jest 

przewidywany czas realizacji zadania. Następnie radny zapytał, dlaczego gmina Osieck 

pominięta jest w inwestycjach w tabeli Nr 2a. 

Przewodnicząca Rady udzieliła głosu Staroście. 

Starosta poinformował, że na terenie gminy Osieck zostało w tym roku wykonano 

wiele prac drogowych. Inwestycja odwodnienia chodników w gminie Osieck zostanie 

umieszczona we wniosku do „Polskiego Ładu”. 

Przewodnicząca Rady udzieliła głosu Dyrektorowi ZDP. 

Dyrektor ZDP odpowiedział na pozostałe pytania radnego Dariusza Grajdy. 

Inwestycja rozbudowy dróg w Dyzinie i Jatne nie posiada dokumentacji projektowej. 

Przewidywany czas realizacji zadania wynosi trzy lata. 

Przewodnicząca Rady udzieliła głosu radnemu Mirosławowi Pszonce. 

Radny Mirosław Pszonka zapytał Pana Skarbnika - od kiedy zobowiązania z tytułu 

obligacji wpisuje się do zadłużenia? Następnie radny zapytał, w związku z tym, że deficyt jest 

wysoki a  Powiat Otwocki ma pokrycie tego deficytu, czemu nie wpisano środków na 

zadania, tylko przyjęto taką konwencję, że deficyt wynosi 30 mln zł? 

Przewodnicząca Rady udzieliła głosu Skarbnikowi. 

Skarbnik odpowiedział, że zadłużenie to nie tylko kredyty, ale również obligacje. 

Skarbnik odpowiadając na drugie pytanie poinformował, że deficyt to różnica między 

dochodami a  wydatkami. To, co było wstawione w wydatkach musi mieć pokrycie w 

sfinansowaniu deficytu. Środków, które są w przychodach nie można przyjąć do dochodów.  

Przewodnicząca Rady udzieliła głosu radnemu Zbigniewowi Szczepaniakowi. 

Radny Zbigniew Szczepaniak powiedział, iż rozumie, że zadania inwestycyjne 

umieszczone w załączniku wydatków majątkowych będą realizowane w najbliższym roku. 

Radny wyraził wątpliwości czy zadania, których realizacja opiera się wyłącznie na środkach 

pochodzących z innych źródeł, w tym dotacji, zostaną wykonane (np. budowa Domu Pomocy 

Społecznej „Wrzos”). Nie ma tu żadnych środków własnych i ewentualnych kredytów.  

Przewodnicząca Rady udzieliła głosu Staroście. 

Starosta powiedział, że pozytywnie ocenia sytuację, w której Powiat Otwocki 

otrzymuje środki zewnętrzne na realizację zadań. 
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Przewodnicząca Rady udzieliła głosu Skarbnikowi. 

Skarbnik poinformował, że budowa Domu Pomocy Społecznej „Wrzos” jest zadaniem 

wieloletnim. 

Przewodnicząca Rady udzieliła głosu radnemu Grzegorzowi Michalczykowi. 

Radny Grzegorz Michalczyk powiedział, że jego zdaniem budżet Powiatu Otwockiego 

na rok 2022 jest jednym z najtrudniejszych. Zasadniczo można by było przyjąć dwie opcje: 

całkowicie ograniczyć inwestycje, przyjąć hipotetyczne wzrosty utrzymania i funkcjonowania 

administracji publicznej i przyjąć ewentualne środki zewnętrzne lub planować budżet tak, jak 

do tej pory. Obecny Zarząd Powiatu konstruując budżet starał się to wypośrodkować. Budżet 

jest pewną propozycją do realizacji, ale trudno przewidzieć, czy zostanie on wykonany, 

chociażby ze względu na rosnące ceny. Radny dodał, że wysokie zadłużenie Powiatu 

spowodowane jest także wspólną decyzją Rady Powiatu o spłacaniu długów i 

przeprowadzeniu restrukturyzacji Szpitala Powiatowego. Radny wyraził zdanie, iż w tym 

momencie Powiatu nie stać na inny budżet. 

Przewodnicząca Rady udzieliła głosu radnemu Dariuszowi Grajdzie. 

Radny Dariusz Grajda powiedział, że na inwestycję budowy chodników w Dyzinie i 

Jatne zostało wpisane „puste” 4 mln zł, bez żadnego dokumentu potwierdzającego przyznanie 

tych środków. Następnie radny zapytał o wysoką różnicę kwot podobnych zadań dotyczących 

przebudowy mostów. 

Przewodnicząca Rady udzieliła głosu Staroście. 

Starosta poinformował, że w przypadku przebudowy mostu w Warszówce projekt jest 

gotowy, natomiast w Pogorzeli ujęty jest koszt dokumentacji projektowej. Następnie Starosta 

nawiązując do inwestycji w Jatne, Dyzinie i Celestynowie powiedział, że wniosek 

o  dofinansowanie został złożony, a  w  przypadku nie otrzymania środków, inwestycja będzie 

etapowana.  

Przewodnicząca Rady udzieliła głosu Dyrektorowi ZDP.  

Dyrektor ZDP uszczegółowił wypowiedź Starosty. Powiedział, że 80 tys. zł zostało 

zabezpieczone tylko na wykonanie dokumentacji projektowej inwestycji przebudowy mostu 

w Pogorzeli. W kwestii przebudowy mostu w Warszówce środki przeznaczone są na 

wykonanie całego przedsięwzięcia.  

Przewodnicząca Rady udzieliła głosu radnemu Dariuszowi Grajdzie. 

Radny Dariusz Grajda zasugerował, aby w uwagach dopisać, że środki będą 
przeznaczone na dokumentację.  

Przewodnicząca Rady udzieliła głosu radnemu Mirosławowi Pszonce. 

Radny Mirosław Pszonka wyraził zdanie, że w kwestii inwestycji w Dyzinie i Jatne, 

mimo wszystko dobrze byłoby posiadać własny wkład. Mogłoby to zwiększyć szanse 

otrzymania dofinansowania.  

Przewodnicząca Rady udzieliła głosu Dyrektorowi ZDP. 

Dyrektor ZDP udzielił szczegółowych informacji dotyczących wniosku złożonego do 

Samorządu Województwa o  dofinansowanie powyższego zadania. 

Przewodnicząca Rady udzieliła głosu radnemu Dariuszowi Grajdzie. 

Radny Dariusz Grajda poprosił o przesłanie wniosku. Następnie radny poprosił 

o  wyjaśnienie różnicy kwoty podanej w tym wniosku oraz kwoty wpisanej do budżetu 

Powiatu. 

Przewodnicząca Rady udzieliła głosu Staroście. 

Starosta wyjaśnił, że różnica wynika z tego, że budżet konstruowany był we wrześniu, 

natomiast wniosek do Marszałka Województwa złożony został w grudniu.  

Radny Grzegorz Michalczyk złożył wniosek formalny o zakończenie dyskusji. 

Przewodnicząca Rady udzieliła głosu radnemu Robertowi Kosińskiemu. 
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Radny Robert Kosiński poparł powyższy wniosek. Radny dodał, że budżet jest trudny, 

ale kwoty przeznaczone na inwestycje wcale nie są tak małe. Radny porównał obecne 

wydatki majątkowe z tymi z lat poprzednich.  

Przewodnicząca zapytała Pana Mecenasa, czy podczas procedowania budżetu można 

przegłosować wniosek formalny o zakończenie dyskusji. 

Mecenas odpowiedział, że ustawa o samorządzie powiatowym nie rozróżnia tego, nad 

którą uchwałą odbywa się dyskusja, natomiast wymóg jawności gospodarki środkami 

finansowymi jest spełniany poprzez jawność debaty budżetowej. 

Przewodnicząca Rady udzieliła głosu radnemu Dariuszowi Grajdzie. 

Radny Dariusz Grajda powiedział, że jest przeciw wnioskowi radnego Grzegorza 

Michalczyka. 

Przewodnicząca Rady poddała pod głosowanie wniosek radnego Grzegorza 

Michalczyka o zakończenie dyskusji. 

 

Głosowanie: „za” – 18 osób, „przeciw” – 3 osoby, „wstrzymała się” – 1 osoba. 

Wniosek uzyskał poparcie. 

 

Przewodnicząca Rady poprosiła o przegłosowanie projektu uchwały budżetowej na 

2022 rok wraz z autopoprawką. 
 

Rada Powiatu Otwockiego w obecności 22 radnych - 14 głosami „za”, przy 1 głosie 
„przeciw” i 7 głosach „wstrzymujących się” podjęła uchwałę 295/XLIII/21 Uchwała 
Budżetowa Powiatu Otwockiego na 2022 rok, która stanowi załącznik do niniejszego 
protokołu. 
 

5) Skarbnik omówił autopoprawkę do projektu Wieloletniej Prognozy Finansowej na lata 

2022-2035. 

 

Przewodnicząca Rady poprosiła o przegłosowanie autopoprawki do Wieloletniej 

Prognozy Finansowej na lata 2022- 2035 zgłoszonej przez Zarząd Powiatu. 

 

Autopoprawka do Wieloletniej Prognozy Finansowej na lata 2022- 2035 została przyjęta 
pozytywnie w obecności 22 radnych. 

Głosowanie: „za” – 17 osób, „przeciw” – 0, „wstrzymało się” – 5 osób. 

 

Wiceprzewodnicząca Rady odczytała uchwałę Nr 3.h./326/2021 Składu Orzekającego 

Regionalnej Izby Obrachunkowej w Warszawie z dnia 14 grudnia 2021 roku w sprawie 

wydania opinii o przedłożonym przez Zarząd Powiatu Otwockiego projekcie uchwały 

o  Wieloletniej Prognozie Finansowej na lata 2022-2035 – opinia pozytywna, wraz ze 

sprostowaniem omyłki pisarskiej. 

  Przewodnicząca Rady poprosiła o przedstawienie opinii do przedmiotowego projektu 

uchwały Przewodniczącego Komisji Budżetowej, radnego Roberta Kosińskiego. 

Przewodniczący Komisji Budżetowej, radny Robert Kosiński przedstawił pozytywną 
opinię Komisji Budżetowej do przedmiotowego projektu uchwały. 

Przewodnicząca Rady udzieliła głosu radnemu Dariuszowi Grajdzie. 

Radny Dariusz Grajda zapytał, dlaczego w WPF nie jest ujęta pozycja nr 1 z uchwały 

budżetowej z tabeli 2a? 

  Przewodnicząca Rady udzieliła głosu Skarbnikowi. 

Skarbnik odpowiedział, że inwestycja nie jest ujęta, ponieważ wniosek o przyznanie 

środków złożony był później.  
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 Przewodnicząca Rady udzieliła głosu radnemu Dariuszowi Grajdzie. 

Radny Dariusz Grajda powiedział, że jego zdaniem jest to brak spójności, ponieważ 
inwestycja rozbudowy dróg w Dyzinie, Jatne i Celestynowie jest inwestycją wieloletnią.  

Starosta zapewnił, iż Powiat Otwocki nie wycofa się z realizacji inwestycji a jeśli 
środki nie zostaną przyznane, inwestycja będzie etapowana przez kilka lat. 

 

Przewodnicząca Rady poprosiła o przegłosowanie projektu uchwały Wieloletniej 

Prognozy Finansowej na lata 2022-2035 wraz z autopoprawką. 
 

Rada Powiatu Otwockiego w obecności 22 radnych - 14 głosami „za”, przy 8 głosach 
„wstrzymujących się” podjęła uchwałę 296/XLIII/21 w sprawie Wieloletniej Prognozy 
Finansowej Powiatu Otwockiego na lata 2022 - 2035, która stanowi załącznik do 
niniejszego protokołu. 
 
Ad. 5 

Przewodnicząca Rady poinformowała, że plany pracy na rok 2022 wszystkich komisji 

zostały przedłożone i przyjęte przez odpowiednie komisje. 

 

Ad. 6 
Przewodnicząca Rady zapytała czy radni zgłaszają uwagi bądź mają pytania do 

sprawozdania z prac Zarządu Powiatu. 

  Radni nie zgłosili uwag. 

 

Ad. 7 
      Przewodnicząca Rady poinformowała: 

− o pracach nad harmonogramem sesji w 2022 roku; 

− w zakresie wniosków zgłoszonych przez radnego Dariusza Grajdę podczas ubiegłej 

sesji Rady Powiatu, mianowicie do Zarządu Powiatu, aby na kolejnej sesji przedstawił 

aktualną sytuację w PCZ Spółka  z  o.  o w  restrukturyzacji i Przewodniczącej Rady 

o  organizację sesji w trybie stacjonarnym - rekomendacja Powiatowej Stacji 

Sanitarno- Epidemiologicznej w kwestii organizacji sesji w trybie stacjonarnym, o 

którą wystąpiła Przewodnicząca jest negatywna. W drugiej połowie stycznia 

Przewodnicząca zwoła połączone posiedzenie komisji poświęcone sytuacji w  PCZ 

i  restrukturyzacji, jak również nt. dalszych planów. Podczas styczniowej sesji jeden z 

punktów porządku obrad zostanie poświęcony informacji na temat sytuacji PCZ.  

− że jeśli Rada Powiatu powróci do sesji w trybie stacjonarnym, będą one odbywać się 
w  Powiatowym Młodzieżowym Domu Kultury w Otwocku z zachowaniem zasad 

reżimu sanitarnego; 

− korespondencji, która wpłynęła do Przewodniczącej Rady: 

• skarga z dnia 19.12.21 r. na Prezesa PCZ oraz Dyrektora ds. Medycznych, 

którą Przewodnicząca skierowała do Komisji Skarg, Wniosków i Petycji celem 

poddania analizie oraz do wiadomości wszystkich radnych zgodnie z 

wnioskiem skarżącego. 

Ad. 8  
Przewodnicząca udzieliła głosu radnej Jolancie Koczorowskiej. 
Radna Jolanta Koczorowska, w imieniu mieszkańców Radiówka, podziękowała Pani 

Kindze Błaszczyk oraz Panu Pawłowi Ajdackiemu za obecność na jubileuszowym spotkaniu 

z  okazji 70 lecia istnienia osiedla Radiówek. Radna poinformowała, że z tej okazji ukazała 

się książka, która została dofinansowana z budżetu Powiatu Otwockiego. 

Przewodnicząca udzieliła głosu Prezes PCZ. 
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  Prezes PCZ krótko omówiła sytuację PCZ Spółka z o.o. w restrukturyzacji informując, 

że w bieżącym funkcjonowaniu Spółki nie ma żadnych zagrożeń, oddziały są odpowiednio 

obsadzone kadrowo. Aktualnie wstrzymane zostały przyjęcia na oddziale wewnętrznym ze 

względu na zgłoszone ognisko covidowe. Przez siedem dni w tygodniu w placówce działa 

punkt wymazowy oraz punkt szczepień przeciw COVID-19, w którym wykonano do tej pory 

ponad 40 tys. szczepień we wszystkich dawkach.  

  Przewodnicząca udzieliła głosu Wicestaroście. 

Wicestarosta udzielił informacji dotyczących współpracy PCZ z Centrum Medycznym 

Kształcenia Podyplomowego. Został podpisany list intencyjny pomiędzy Powiatem 

Otwockim a CMKP w sprawie nawiązania współpracy w obszarze medycznego kształcenia 

podyplomowego oraz podniesienia jakości i dostępności wiedzy, dydaktyki medycznej 

w  powiązaniu z udzielaniem świadczeń zdrowotnych w reprezentowanych specjalnościach 

i  dziedzinach medycznych w placówkach ochrony zdrowia nadzorowanych przez Powiat. 

CMKP wystąpiło do Powiatu Otwockiego z oświadczeniem dotyczącym kwestii, do których 

opracowano stanowisko w sprawie połączenia wyodrębnionej części przedsiębiorstwa 

z  Samodzielnym Publicznym Szpitalem Klinicznym. Powiat Otwocki podpisał umowę 
z  kancelarią prawną na obsługę tego procesu. Wicestarosta dodał, że został przekazany 

projekt porozumienia o współpracy do CMKP w sprawie możliwości zapewnienia 

mieszkańcom Powiatu najlepszej opieki zdrowotnej w zakresie świadczeń szpitalnych, 

specjalistycznych świadczeń ambulatoryjnych nocnej i świątecznej opieki zdrowotnej w 

ramach ustawowych zadań własnych Powiatu Otwockiego. Powiat Otwocki spłacił wszystkie 

zobowiązania wynikające z zatwierdzonego układu pomiędzy wierzycielem a dłużnikiem, co 

jest kluczowe w prawidłowym przebiegu tego procesu.  

Przewodnicząca Rady udzieliła głosu radnemu Dariuszowi Grajdzie. 

Radny Dariusz Grajda poinformował, że Klub Polskiego Stronnictwa Ludowego 

również zwracał się z wnioskiem o organizację sesji w trybie stacjonarnym. Następnie radny 

w  imieniu Klubu PSL złożył wszystkim życzenia noworoczne. 

Przewodnicząca Rady udzieliła głosu radnemu Mirosławowi Pszonce. 

Radny Mirosław Pszonka ustosunkował się do wypowiedzi radnego Roberta 

Kosińskiego z pkt. 4 dotyczącej porównania obecnych wydatków majątkowych z tymi z lat 

poprzednich. Radny powiedział, iż ww. porównania nie są pełną informacją i podał kwoty 

zadłużenia Powiatu Otwockiego w poprzednich latach.  

Przewodnicząca Rady poinformowała, iż na początku stycznia ponownie poruszy 

temat wcześniejszych godzin rozpoczęcia sesji.  

Przewodnicząca Rady udzieliła głosu radnemu Krzysztofowi Olszewskiemu. 

Radny Krzysztof Olszewski, Przewodniczący Komisji Skarg, Wniosków i Petycji 

zaprosił radnych z innych klubów do włączania się do składu Komisji Skarg, Wniosków 

i Petycji. 

Przewodnicząca Rady udzieliła głosu radnemu Grzegorzowi Michalczykowi. 

Radny Grzegorz Michalczyk w imieniu Klubu Radnych Komitetu Wyborczego „Nasz 

Wspólny Dom” złożył radnym oraz mieszkańcom Powiatu Otwockiego życzenia 

noworoczne. 

Przewodnicząca Rady udzieliła głosu Staroście. 

Starosta nawiązując do wniosku Klub Polskiego Stronnictwa Ludowego o to, aby sesje  

odbywały się w trybie stacjonarnym poinformował, że biorąc odpowiedzialność za ich 

organizację, nie podejmie decyzji o stacjonarnym posiedzeniu bez pozytywnej rekomendacji 

Powiatowej Stacji Sanitarno- Epidemiologicznej. Następnie Starosta poprosił radnego 

Dariusza Grajdę o udzielenie informacji nt. spraw poruszanych podczas spotkania radnych 

Powiatu Otwockiego z Klubu Polskiego Stronnictwa Ludowego z Wójtem Gminy 

Celestynów. Według oficjalnej informacji zamieszczonej na stronie internetowej Gminy 
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Celestynów rozmawiano o  zaawansowaniu robót dot. budowy tunelu w Celestynowie, 

realnych źródeł finansowania inwestycji budowy chodnika w miejscowości Jatne i Dyzin oraz 

przyszłości funkcjonowania Szpitala Powiatowego w Otwocku.  

Przewodnicząca Rady udzieliła głosu radnemu Dariuszowi Kołodziejczykowi. 

Radny Dariusz Kołodziejczyk zasugerował, aby sesje w trybie stacjonarnym odbywały 

się w sali budynku LO im. K.I Gałczyńskiego ze względu na to, że jest ona większa od sali 

w  PMDK. Następnie radny poprosił o więcej informacji nt. pożaru w pobliżu firmy Lekaro.  

Przewodnicząca Rady udzieliła głosu Wicestaroście. 

Wicestarosta poinformował, że odbyło się spotkanie z komendantami straży pożarnej 

i  policji w tej sprawie. Wydział Ochrony Środowiska przygotował pismo o udostępnienie 

informacji o zdarzeniu przez straż pożarną. 
Przewodnicząca Rady udzieliła głosu radnemu Dariuszowi Grajdzie. 

Radny Dariusz Grajda zgłosił uwagę techniczną dotyczącą zapytań i interpelacji 

umieszczanych w Biuletynie Informacji Publicznej. Następnie w nawiązaniu do pytań Pana 

Starosty radny poinformował, iż ze względu na to, iż nie jest to punkt odpowiedzi radnych na 

pytania Starosty, udzieli odpowiedzi w innym czasie.  

Przewodnicząca Rady zaprezentowała działanie zakładki zapytań i interpelacji strony 

BIP. Przewodnicząca Rady przypomniała o pisemnej formie składania zapytań i  interpelacji 

przez radnych i następnie udzieliła głosu radnej Kindze Błaszczyk – Członkowi Zarządu 

Powiatu. 

Radna Kinga Błaszczyk podziękowała wszystkim, którzy włączyli się w akcję 
przedświąteczną dla dzieci z Domów dla Dzieci, Rodzinnego Domu Dziecka i tych 

przebywających w rodzinach zastępczych. Radna poinformowała, że rusza kolejna akcja pn. 

„Paczka nie tylko dla babci i dziadka” dla seniorów i pozostałych mieszkańców powiatowych 

DPSów i pacjentów ZOLu. 

Przewodnicząca udzieliła głosu radnej Bogumile Więckowskiej. 

Radna Bogumiła Więckowska w imieniu Klubu Radnych Platformy Obywatelskiej 

złożyła wszystkim życzenia noworoczne. 

Przewodnicząca udzieliła głosu radnemu Dariuszowi Kołodziejczykowi. 

Radny Dariusz Kołodziejczyk w nawiązaniu do spotkania radnych z Wójtem 

Celestynowa zadał pytanie w kwestii zaawansowania budowy tunelu w  ulicy Jankowskiego 

w Celestynowie – czy droga sądowo administracyjna jest już wyczerpana? 

Przewodnicząca udzieliła głosu radnemu Dariuszowi Grajdzie. 

Radny Dariusz Grajda poinformował, że droga formalnoprawna nie została jeszcze 

wyczerpana, natomiast spotkanie zostało zorganizowane przez Klub Polskiego Stronnictwa 

Ludowego.  

Przewodnicząca udzieliła głosu Staroście. 

Starosta w nawiązaniu do pytania radnego Dariusza Kołodziejczyka powiedział, ze 

skargę kasacyjną na decyzję WSA złożył Minister Kultury. W związku z powyższym sprawa 

toczy się dalej.   

Przewodnicząca udzieliła głosu radnemu Romanowi Srebnickiemu. 

Radny Roman Srebnicki w imieniu Klubu Radnych Prawo i Sprawiedliwość złożył 

wszystkim życzenia noworoczne. 

Przewodnicząca udzieliła głosu rannemu Dariuszowi Kołodziejczykowi. 

Radny Dariusz Kołodziejczyk powiedział, że jego zdaniem Ministerstwu Kultury jako 

podmiotowi wydającemu decyzje nie przysługuje możliwość złożenia skargi. Być może to 

będzie powód odrzucenia skargi. Radny zapytał czy strona postępowania też złożyła skargę. 
Przewodnicząca udzieliła głosu Staroście. 

Starosta odpowiedział, że nie. Starosta zobowiązał się do przekazania szczegółów 

sprawy na posiedzeniu Zarządu Powiatu.  
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Przewodnicząca Rady wraz z Wiceprzewodniczącą Rady złożyły wszystkim życzenia 

noworoczne. 

Ad. 9  
W związku z wyczerpaniem porządku obrad o godzinie 20.55 Przewodnicząca Rady 

Grażyna Kilbach zamknęła obrady XLIII sesji Rady Powiatu Otwockiego. 

 

Sporządziła:       Przewodniczyła: 

Paulina Przybysz       Grażyna Kilbach 


